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Κύριοι Ευρωβουλευτές,  

Αγαπητοί φίλοι της ελληνικής ναυτιλιακής κοινότητας,  

Κυρίες και κύριοι, 

 

Επιτρέψτε µου καταρχήν να ευχαριστήσω θερµά τους 

διοργανωτές της σηµερινής συνεδρίας. Μου δίνουν την εξαιρετική 

ευκαιρία να βρίσκοµαι µαζί σας, ανάµεσα σε διακεκριµένα µέλη 

της διεθνούς ναυτιλιακής κοινότητας. Η Ευρωπαϊκή ναυτιλία (και η 

ελληνική ναυτιλία) είναι πρωτοπόρα σε παγκόσµιο επίπεδο. Είναι 

τιµή για µένα να αποτελώ µέρος της κοινότητας σας και καταβάλω 

κάθε προσπάθεια για να ανταποκριθώ στην πρόκληση  από τη 

θέση της Επιτρόπου Θαλασσίων Υποθέσεων και Αλιείας της 

Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Στόχος µου-πιστεύω και κοινός στόχος-  

η ανάπτυξη ενός υγιούς και οικονοµικά εύρωστου ναυτιλιακού 

κλάδου που θα σέβεται και θα συµβάλει στην αειφορία του 

θαλάσσιου περιβάλλοντος. 

 

Το επίκεντρο του συνεδρίου είναι η ελληνική ναυτιλία µέσα από το 

πρίσµα της  Ολοκληρωµένης Θαλάσσιας Πολιτικής και της 

Πολιτικής Μεταφορών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 

Η Ολοκληρωµένη Θαλάσσια Πολιτική θεσπίσθηκε µε 

πρωτοβουλία του Προέδρου Barroso στις αρχές του 2007 και 

προχωρεί µε πολύ γοργούς ρυθµούς. ∆ιευκολύνει και προσφέρει 

πλέον αποδεδειγµένα προστιθέµενη αξία στις δυνατότητες της 

ναυτιλίας για «γαλάζια ανάπτυξη και απασχόληση» σε όλη την 

Ευρώπη. 
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 Η χρονική στιγµή είναι απολύτως κρίσιµη. Η  Ευρώπη προσπαθεί 

να βρει  δρόµους εξόδου από την συνεχιζόµενη οικονοµική 

ύφεση. Αναζητά οικονοµικά και κοινωνικά θεµέλια που θα τη 

βοηθήσουν να ανταποκριθεί στις µελλοντικές προκλήσεις. 

 

Φυσικά η κρίση έχει επηρεάσει σηµαντικά και τη ναυτιλία. Έχει 

υπολογισθεί ότι η θαλάσσια µεταφορά ενός τόνου ξηρού φορτίου 

για 1000 ναυτικά µίλια, τον Ιούλιο του 2010 κόστιζε 2 µε 6 

δολάρια, ενώ το 2008 κόστιζε 10 µε 16 δολάρια. Ταυτόχρονα, το 

παγκόσµιο θαλάσσιο εµπόριο µειώθηκε κατά 350 εκατοµµύρια 

τόνους µεταξύ 2008 και 2009. Αξιοσηµείωτες είναι επίσης οι 

συνέπειες και στα µοντέλα χρηµατοδότησης της ναυτιλίας. 

Μακροπρόθεσµα, τα ενδεχόµενα µέτρα προστατευτισµού και η 

τρέχουσα υπερπροσφορά δυναµικότητας του στόλου θέτουν σε 

κίνδυνο την οικονοµική βιωσιµότητα των συστηµάτων µεταφορών. 

 

 

Υπάρχει φως στο τούνελ ή µάλλον στο βάθος της θάλασσας; Με 

δεδοµένη την αβεβαιότητα που επικρατεί σε διεθνές επίπεδο, δεν 

µπορούµε να προβλέψουµε µε ακρίβεια πότε η παγκόσµια 

ναυτιλία θα ανακάµψει πλήρως. Παρ 'όλα αυτά, υπάρχουν σαφείς 

ενδείξεις ότι τουλάχιστον η παγκόσµια οικονοµία δεν βρίσκεται 

πλέον σε ελεύθερη πτώση. Άλλωστε οι οικονοµικές κρίσεις δεν 

διαρκούν για πάντα. Αργά ή γρήγορα, οι αγορές ανακάµπτουν, το 

διεθνές εµπόριο επεκτείνεται και η ανάπτυξη επιστρέφει. Έτσι, 

στις σηµερινές συνθήκες, η θάλασσα και οι δυνατότητες που 

προσφέρει – και που συχνά επισκιάσθηκαν ή πέρασαν σε 

δεύτερο  πλάνο στο  παρελθόν – επανέρχονται στο προσκήνιο. 

«Τίποτα, αρχόντοι, δε φελά, µονάχα το καράβι» ισχυρίσθηκε ο 
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Κωνσταντίνος Κανάρης σε µια κρίσιµη καµπή του αγώνα του 21 

και αυτή του η φράση δείχνει παράξενα επίκαιρη και σήµερα σε 

άλλο βεβαίως πεδίο.»  

 

Θα πρέπει συνεπώς να συντονίσουµε τις στρατηγικές µας 

προκειµένου να προετοιµάσουµε το έδαφος για την ανάκαµψη. 

Στο πλαίσιο της «Στρατηγικής 2020» της Ευρωπαϊκής Επιτροπής 

για έξυπνη, αειφόρο και χωρίς αποκλεισµούς ανάπτυξη, η 

Ολοκληρωµένη Θαλάσσια Πολιτική θα συµβάλει στην 

προσπάθεια αυτή ενοποιώντας τις πολιτικές επιµέρους τοµέων. 

∆ηµιουργώντας τους συνδέσµους ανάµεσα στις µεταφορές, τον 

τουρισµό, την αλιεία, την ενεργειακή αξιοποίηση και τις νέες 

δυνατότητες που αναδεικνύει η έρευνα  και η γνώση. ∆ιότι 

γνωρίζουµε πλέον  ότι οι ωκεανοί, οι θάλασσες και οι ακτές 

υπόσχονται πολλά για νέες οικονοµικές δραστηριότητες.  

 

Μόνο στον τοµέα της ενέργειας οι εξελίξεις είναι σηµαντικές. 

Ενέργεια κυµάτων, βιοκαυσίµων,  θαλάσσιο θερµικό δυναµικό, 

κίνηση πλοίων µε  ηλιακά συστήµατα είναι µερικά παραδείγµατα. 

Αλλά τι µπορεί να κάνει η Ε.Ε. για να εξασφαλίσει ότι η ναυτιλία  

θα µετατρέψει την υπόσχεση αυτή σε οφέλη για την κοινωνία; Ένα 

πρώτο σηµαντικό βήµα είναι η ανάλυση των σεναρίων αειφόρου 

ανάπτυξης της ναυτιλίας, οι βασικές αρχές τους και οι πολιτικές 

επιλογές που απαιτούνται για να γίνουν πραγµατικότητα. Οι 

τεχνολογικές εξελίξεις µπορούν να προωθήσουν τις βιοµηχανικές 

εφαρµογές προς όφελος της κοινωνίας. Παραδείγµατα είναι: τα 

καθαρά και αποδοτικά από άποψη ενέργειας πλοία, 

συµπεριλαµβανοµένων των εναλλακτικών καυσίµων και του 

εφοδιασµού τους µε ηλεκτρική ενέργεια όταν βρίσκονται στη ξηρά, 
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οι δορυφορικές επικοινωνίες και η συλλογή δεδοµένων, η 

εποπτεία και η ασφάλεια των δροµολογίων, οι προηγµένες 

λιµενικές υποδοµές, η υλικοτεχνική υποστήριξη και οι 

ηλεκτρονικές υπηρεσίες για τις µεταφορές. 

 

Στο πλαίσιο αυτό, η Στρατηγική Θαλάσσιων Μεταφορών 2018, 

που αποτελεί αναπόσπαστο τµήµα της Ολοκληρωµένης 

Θαλάσσιας Πολιτικής, καθορίζει τις κατευθυντήριες αρχές δράσης 

της Ε.Ε. στον τοµέα των θαλάσσιων µεταφορών για τα επόµενα 

χρόνια. Η στρατηγική αυτή συνθέτει τις αρχές της  αειφόρου 

οικονοµικής ανάπτυξης, της ανταγωνιστικότητας, της ασφάλειας 

στη θάλασσα, των υψηλών περιβαλλοντικών και κοινωνικών 

κανόνων και των ανοικτών αγορών µε υγιή ανταγωνισµό. 

 

Γιατί χρειάζεται αυτή η συνολική αντιµετώπιση; Γιατί αν 

προσπαθούµε  να αντιµετωπίσουµε µεµονωµένα µία ή 

περισσότερες από αυτές τις προκλήσεις, απλά δεν θα πετύχουµε. 

 

Με ικανοποίηση διαπίστωσα ότι στις εκθέσεις της Ένωσης 

Ελλήνων Εφοπλιστών που ήρθαν στα χέρια µου πριν από λίγες 

εβδοµάδες, ο κλάδος  προσδοκά από τις πολιτικές ηγεσίες να 

βρουν την ισορροπία µεταξύ της προστασίας του περιβάλλοντος, 

της τόνωσης της ανταγωνιστικότητας και της προώθησης του 

παγκόσµιου εµπορίου. Αυτό αποτελεί σαφή αναγνώριση των 

ωφελειών που µπορούν να προκύψουν από µια ενοποιηµένη 

πολιτική προσέγγιση όπως προτείνει  και η Κοµισιόν. 

 

Επιτρέψτε µου να σας εξηγήσω πώς µια τέτοια προσέγγιση 

σχετίζεται µε τις θαλάσσιες µεταφορές.  
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Η ναυτιλία είναι εξαρτηµένη από το πετρέλαιο, τόσο για την 

κίνηση, όσο και για την ηλεκτρική ενέργεια και πιθανότατα θα 

παραµείνει και στο άµεσο µέλλον. Αυτό σηµαίνει αύξηση του 

λειτουργικού κόστους, καθώς η τιµή του πετρελαίου δεν 

αναµένεται να µειωθεί. Ταυτόχρονα, οι εκποµπές του CO2 θα 

παραµένουν σε υψηλά επίπεδα. Οι καινοτόµες τεχνολογίες και η 

βελτίωση της ενεργειακής αποδοτικότητας είναι σε θέση να 

µειώσουν τις λειτουργικές δαπάνες για τους πλοιοκτήτες και 

κυρίως να περιορίσουν δραστικά τις εκποµπές CO2. Από αυτή την 

άποψη λοιπόν, βιώσιµη και ευηµερούσα ναυτιλία σηµαίνει 

καθαρότερες ναυτιλιακές δραστηριότητες. Πως θα 

προχωρήσουµε;  

 

Η Κοµισιόν µε τη θαλάσσια πολιτική της µπορεί να συνδέσει τα 

ερευνητικά επιτεύγµατα µε την εφαρµογή, µε τη βιοµηχανική 

παραγωγή και την εµπορική αξιοποίηση. Η Κοµισιόν µπορεί να 

δώσει κίνητρα σε αυτή την κατεύθυνση. Αλλά αυτά όλα έχουν µια 

προϋπόθεση: χρειάζεται να διαφυλαχθεί η ανταγωνιστικότητα της 

Ευρωπαϊκής ναυτιλίας  σε διεθνές επίπεδο. Πώς θα εξασφαλισθεί 

αυτό; Με το συντονισµό της δράσης µας µε τον ∆ιεθνή Ναυτιλιακό 

Οργανισµό (ΙΜΟ). Η Κοµισιόν δεν βλέπει ότι µονοµερή µέτρα εκ 

µέρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης µπορούν να εφαρµοσθούν, 

χωρίς να χάσουµε τα πλεονεκτήµατά µας. 

  

Ένα άλλο παράδειγµα που δεν αναφέρεται τόσο συχνά, αφορά 

στη θαλάσσια ασφάλεια. Τα φαινόµενα πειρατείας και ένοπλης 

ληστείας αποτελούν απειλή για τη ναυτιλία και αυξάνουν το 

κόστος των θαλάσσιων µεταφορών. Το λαθρεµπόριο αποτελεί 
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έναν ακόµη κίνδυνο για τα οικονοµικά συµφέροντα της Ε.Ε. Μόνο 

το καταρχήν κόστος για τα µέτρα ασφαλείας στα λιµάνια ανέρχεται 

µεταξύ 1,1 και 2,3 δισεκατοµµυρίων δολαρίων και επιπλέον 

απαιτούνται 0,9 δισεκατοµµύρια δολάρια ετησίως για τη 

συντήρηση των συστηµάτων. 

 

Για την ενίσχυση της θαλάσσιας ασφάλειας στα διεθνή ύδατα η 

Ευρωπαϊκή Επιτροπή θα πρέπει να αναβαθµίσει την 

αποτελεσµατικότητα της επιχείρησης Αtalanda που εκτελείται 

γύρω από τη Σοµαλία σε συνεργασία µε το ΝΑΤΟ. Το θέµα δεν 

είναι εύκολο. Παρά τις προσπάθειες που έχουν γίνει σε 

συνεργασία µε IMO η κατάσταση χειροτερεύει. Μαζί µε το Cabinet 

Ashton, σκεφτόµαστε τη  δυνατότητα ανάληψης πολιτικών 

πρωτοβουλιών στην περιοχή. Για την ασφάλεια στα Ευρωπαϊκά 

και τα γειτονικά ύδατα, κρίσιµο ρόλο µπορεί να παίξει το 

πρόγραµµα ενιαίας θαλάσσιας επιτήρησης που αναπτύσσουν οι 

υπηρεσίες του χαρτοφυλακίου µου. Ο στόχος είναι να ενταχθούν 

σε  κοινό πλαίσιο όλα τα υφιστάµενα τοµεακά συστήµατα 

επιτήρησης. Έτσι θα βοηθηθούν οι αρµόδιες αρχές στην 

καταπολέµηση των παράνοµων δραστηριοτήτων και θα 

διευκολυνθεί η νόµιµη επιχειρηµατική δραστηριότητα. Η 

Ολοκληρωµένη Θαλάσσια Πολιτική µ’αυτό τον τρόπο εντάσσει σε 

κοινό πλαίσιο την έρευνα για την ασφάλεια, τις δορυφορικές 

τεχνολογίες, τη θαλάσσια επιτήρηση της κυκλοφορίας και τη 

θαλάσσια πολιτική ασφάλειας, προς όφελος της ναυτιλίας και της 

οικονοµίας της Ε.Ε. στο σύνολό της. 

 

 

Αγαπητοί φίλοι 
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Η ναυτιλία, όπως η παγκόσµια και η ελληνική οικονοµία, βρίσκεται 

σε µεταβατικό στάδιο. Η Κοµισιόν πιστεύει ότι χρειάζεται 

επανακαθορισµός των στόχων µας. Κυρίως, είναι καιρός για 

όλους τους εµπλεκόµενους να αναλάβουµε συντονισµένη δράση 

σε εθνικό, ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο. 

 

Η Ανακοίνωση της Κοµισιόν σχετικά µε τη διεθνή διάσταση της 

Ολοκληρωµένης Θαλάσσιας Πολιτικής της Ε.Ε., που 

δηµοσιεύθηκε τον περασµένο Οκτώβριο, ζητεί την ενίσχυση του 

ρόλου της Ε.Ε. στο πλαίσιο του IMO. Πεποίθησή µου είναι ότι η 

Κοµισιόν πρέπει να εργαστεί σε συντονισµό µε τα κράτη µέλη για 

τη συνεχή βελτίωση της ασφάλειας, τις περιβαλλοντικές επιδόσεις 

και τις συνθήκες εργασίας, µέσω των διεθνών πράξεων που 

συµφωνήθηκαν από το IMO και τη ∆ιεθνή Οργάνωση Εργασίας. 

Είµαι βέβαιη ότι η µεγαλύτερη εµπλοκή του IMO στα κεντρικά 

ζητήµατα όπως η µείωση των αερίων του θερµοκηπίου, η 

εκπαίδευση των ναυτικών και η καταπολέµηση της πειρατείας 

είναι ό,τι καλύτερο µπορούµε να ελπίζουµε απέναντι στις πιο 

σκληρές προκλήσεις του σήµερα. 

 

Έτσι, η διεθνής διάσταση της ναυτιλιακής πολιτικής µας θα ενταθεί 

για να διαµορφώσει ένα ευνοϊκό περιβάλλον ανοικτής αγοράς για 

την ευρωπαϊκή ναυτιλία. ∆εν πρέπει ασφαλώς να εκπλαγείτε που 

προτιµώ σαφώς την παγκόσµια δράση για την ανταγωνιστικότητα. 

Ως Επίτροπος υπεύθυνη για τη Ναυτιλία έχω ευθύνη να 

προωθήσω αυτή την αντίληψη. Άλλωστε η Ε.Ε. έχει στρατηγικό 

συµφέρον να διασφαλίσει τη συνέχιση της ύπαρξης 

ανταγωνιστικού τοµέα θαλάσσιων µεταφορών ώστε να εγγυηθεί 
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την ενεργειακή ασφάλεια και να διαφυλάξει τη ναυτιλιακή 

τεχνογνωσία στην Ευρώπη. 

 

Αυτή η διαπίστωση µε οδηγεί σε µία άλλη πρόκληση - κλειδί: τη 

συµβολή της ναυτιλίας στον αγώνα για την αντιµετώπιση της 

κλιµατικής αλλαγής µε συντονισµό σε διεθνές επίπεδο. Η 

Κοµισιόν συµβάλλει ήδη δραστήρια στις διαδικασίες του IMO και 

της Συνθήκης πλαισίου των Ηνωµένων Εθνών για την κλιµατική 

αλλαγή (UNFCCC). Θέλουµε να δούµε και  τον IMO να σηµειώνει 

γοργή πρόοδο στην αξιολόγηση και την ανάπτυξη των µέτρων  

που παίρνουν υπόψη τους την αγορά, παράλληλα µε την εξέλιξη 

των διαπραγµατεύσεων στη Συνθήκη για την κλιµατική αλλαγή. 

Έτσι οποιοδήποτε µελλοντικό σύστηµα της Ε.Ε. θα είναι συµβατό 

µε τους κανόνες του IMO ή άλλων διεθνών οργανισµών. Έτσι και 

ο ναυτιλιακός τοµέας θα αντιµετωπίσει µε µεγαλύτερη 

αποτελεσµατικότητα στα θέµατα όπως η  ευρύτερη 

χρησιµοποίηση τεχνολογιών µείωσης των αερίων του 

θερµοκηπίου στα πλοία. 

 

Κυρίες και Κύριοι, 

 

Η ναυτιλία είναι µια διεθνής οικονοµική δραστηριότητα. Πράγµατι, 

υπήρξε η πρώτη παγκοσµιοποιηµένη βιοµηχανία στον κόσµο. Η 

διεθνής διάσταση αποτέλεσε έναν σηµαντικό παράγοντα για την 

τεράστια ανάπτυξή της και δηµιούργησε µεγάλες ευκαιρίες. Η 

ελληνική ναυτιλία όλα αυτά τα χρόνια παραµένει κυρίαρχη δύναµη 

τόσο στο εσωτερικό της Ε.Ε. όσο και παγκοσµίως. Αυτό οφείλεται 

στο έντονο επιχειρηµατικό πνεύµα των πλοιοκτητών, στην καλή 
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συνεργασία µε το κράτος και τους ναυτικούς, καθώς και στις 

ευκαιρίες που δηµιουργεί η παγκοσµιοποίηση του εµπορίου. 

 

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και εγώ προσωπικά είµαστε εδώ για να 

διευκολύνουµε την Ευρωπαϊκή και Ελληνική ναυτιλία ώστε να 

αντιµετωπίσουν τις προκλήσεις και να αξιοποιήσουν τις ευκαιρίες.  

 

Σας ευχαριστώ. 

 
 


